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COMUNICAŢI I  

Comitetul Comunicaţiilor, care işl propune să studieze şi să 
medieze relaţiile teatrului cu lumea in afara spectacolului, şi-a 
inceput sesiunea mQncheneză printr-un seminar cu tema .Lumea 
rn schimbare - o nouă provocare pentru teatru şi publicaţiile de 
teatru•, condus de delegatul german Wolfgang Ruf. lnformările 
prezentate de Malgorzata Semil (Polonia), Ramendu Majumdar 
(Bangladesh) şi James Leverett (SUA), precum şi unele 
interven�l din Chile sau Marea Britanie, ca şi a subsemnatei, au 
relevat substan�alele asemănări ale situaţiilor existente in ţări 
aflate in tranziţie politică şi economică, dar şi diversitatea 
situaţiilor din alte ţări, in care, in condi�i deosebite, teatrul se află 
la fel de direct influenţat de stările şi procesele socio-politice. 
Dacă in Polonia, de pildă, teatrul este in căutarea unei redefiniri 
a propriei Identităţi , in Bangiadesh el e chemat limpede să 
contribuie la educarea oamenilor, in India i se cere să lupte 
impotriva intoleranţei religioase, dublată acum de Intoleranta 
etnică. in America, dominanta teatrului de divertisment promovat 
pe Broadway este contracarată de dezvoltarea mişcării teatrelor 
regionale, care insă au a lupta cu presiunea mass-media şi cu 
dificultăţile economice. Dependenţa teatrului, ca şi a publica�ilor 
de teatru, de problemele economice a fost unanim reievată. 

Bilanţul activită�i Comitetului s-a dovedit pozitiv, in prim plan 
inscriindu-se publicaţiile de mare utilitate informativă. • The 
Wo�d of Theatre" (Lumea teatrului), a cărei edi�e a treia a fost 
difuzată in cadrul Congresului, conţine articole de sinteză despre 
stagiunile 1 990-1 991 şi 1 99 1 - 1 992 din 35 de ţări, intre care şi 
România, cu un articol de Marian Popesc.u . •  World Theatre 
Directory", un Anuar mondial al teatrului, cuprinde date succinte 
despre istoria şi structura actuală a teatrului şi a centrelor I.T.I. 
din 35 de ţări. Teatrul românesc şi Centrul român ai i.T.I. sint şi 
aici prezente cu date documentare substan�ale, unele dintre ele, 
însă, depăşite. 

În proiectele de viitor ale Comitetului figurează continuarea 
editării acestor publica�!. in ciuda greută�lor financiare ce Intervin 
şi aici cu rol prohibitiv. Se speră intr-o lărgire a ariel de 
cuprindere geo-culturală prin atragerea colaborării mal active a 
centrelor naţionale din diferite ţări, aceste publicaţii fiind rolul 
exclusiv al participării cu material informatlv-redacţional a 
centrelor naţionale ale I.T.I. Se preconizează, de asemenea, 
organizarea unor reuniuni internaţionale, seminarii şi colocvii. 

•••••••••• MARGARETA BĂRBUŢĂ 

EXISTENŢA ÎN EUROPA LA ORA FIRESCULUI 
- de vorbă cu Ion Caramitru -

Teatrul rom�nesc n-are probleme cu Intrarea Tn Europa, cu 
Ieşirea Fn lume. Nimeni n-a pus condiţii speciale, pentru că nu era 
cazul, nu s-au fllcut rapoarte speciale. Reprezentanţii 
festivalurllor Internaţionale vlld spectacole, le plac, trupele 
TOITIAneşti stnlbat lumea şi obţin succese. Prezenţa oamenilor de 

teatru romMl la congresele internaţionale este un lucru firesc. Tn 
aceastil ordine, a firescului, Ion Caramitru a fost la Munchen, la 
sesiunea ITI, şi tot Tn aceast4 ordine s-a desfllşurat la .Bucureşti 
intilnirea teatrelor europene. Problemele discutate âu fost diferite. 
Le uneşte Tn paginile revistei persoana lui Ion Caramftru. 

- La Munchen a avut loc Congresul mondial al lns(ltutulul 
lntemaţional de teatru. Istoria acestui Institut, constituit Tn 1948, 
cunoaşte şi ea un moment de rllscruce, Tn 1989. Pinll atunci, prin 
intilniri, seminarii, sesiuni de comunlc4ri, ateliere, Institutul reuşea 
sll forţeze uşile inchise din Est pe probleme de formare 
profesfonalil, de tineret, de şcoalll. Tn 1964, cind am tennlnat eu 
I.A. T.C., au venit Tn Rom�nia oameni de teatru din toat4 /urnea 
Jacques Lecocque, grupuri de studenţi Italieni, americanii şt aiţii 
care au fost pentru nof un lucru extraordinar. O datll cu revoluţiile 
din Est, contactele s-au uşurat substanţial. intre timp, realitatea 
culturali§ şi lnstituţfonalll europeanll s-a modificat. Au p4truns şi Tn 
RomMla diferite reţele de tip cultural, care tuncţioneaz4 de mult 
timp Tn Europa, şi care la nof erau practic Inaccesibile: 
Departamentul de Cultunl al Ministerului de Externe al Franţei, 
Consiliul Britanic, precum şi Instituţii neguvernamentale foarte 
specializate, foarte aplicate promovllril studiului unul anume 
tronson al artei spectacolului, ca, de pildll, IETM - o reţea de 
infonnare generali§ a centrelor cult.Jrale din Europa; apoi ISPA -
o instituţie americanll care a inceput sll se deschldll şi spre 
Europa, ONDA din Franţa şi multe altele; sau Universitatea de 
Vanl de la Amsterdam, care primeşte tineri in proces de formare 
din domeniul teatrului şi artelor de spectacol. Toate aceste reţele 
sTnt centralizate la Consiliul Europe/, care a creat un for 
coordonator. Pentru ca o reţea sA existe. ea trebuie d reuneascS 
trei instituţii culturale, din trei ţllri diferite. Toate acestea .mllnTnc�· 
din importanţa ITI care, prin comisiile şi comitetele pa care le are, 
acop ră activltllţile de acelaşi gen. Nu ştiu dacă e bine sau r�u: 



important e ca toate iniţiativele să aibă acoperire artistică. 
Ceea ce ne-a lipsit nouă intotdeauna a fos t  accesul la 

informaţie, lucru care a inceput să se rezolve, prin articularea 
noastră la multe din reţelele amintite. 

Revin la Congresul de la Munchen: problemele stringente ale 
acestui institut, cu 84 de centre naţionale, sint de ordin financiar. 
UNESCO, care-I patronează, a redus subvenţia cu 20%, ceea ce 
e foarte mult. 

- E mult, mai ales că această reducere nu-i afectează doar 
pe cei care sint sacrificaJi prin acest procent, ci şi pe restul. 

- Sigur că da. Şi a mai intervenit ceva: pină acum ITI era 
scutit de taxe, ceea ce de-acum incolo nu va mai fi valabil. Mai 
este şi pericolul pierderii sediului de la Paris. Se pare că această 
concurenţă intre ITI şi celelalte foruri europene nu este fără 
consecinţe pentru autoritatea primului. 

- Dar nu e loc pentru toată lumea? 
- Eu zic că da. Problema este că foarte puţine dintre centrele 

naţionale ale I TI a u  posibilita tea de a depăşi obstacolele 
financiare, şi, din păcate, România face parte dintre ele. Din acest 
motiv ITI s-a orientat spre ţările lumii a treia, care doresc să se 
afirme, care doresc să-şi creeze o suprastructură culturală in 
contact direct cu organizaţiile din ţările europene. În acest sens 
este simptomatic modul cum s-au făcut alegerile pentru noul birou 
executiv, care e identic cu cel .de pină acum, adică format din 
reprezentanţii a 14 ţări. A candidat şi România, alături de Fi/ipine, 
Grecia, Estonia, dar nici o ţară n-a putut-o inlocui pe vreuna dintre 
cele care ocupaseră deja un loc acum doi ani. România a fost 
prima sub linie. 

- Într-o asemenea alegere are importanJă valoarea teatrului 
din Jara respectivă sau valoarea persoanelor? 

- Sint luate in consideraţie mai multe lucruri. În primul rind 
contează activitatea Centrului ITI din ţara respectivă. Noi ne 
angajaserăm să facem un seminar ITI la Bucurţ3şti anul trecut. 
Am fost impreună cu Margareta Bărbuţă şi cu Victor Rebengiuc la 
domnul ministru Golu, dar a reieşit că situaţia financia(ă a ţării nu 
ne eermite să ne ţinem de promisiune. Deci, activitatea nu ne 
recomandă. Dar am insistat pe valoarea teatrului românesc, care 
nu poate fi contestată, argument care a funcţionat pină la un 
punct. Al doilea argument a fost permanenta prezenţei României 
in conducerea ITI prin domnul Radu Beligan, acum preşedinte de 
onoare. Dar felul cum a decurs votul demonstrează că acum 
atenţia s-a deplasat inspre Burkina-Faso, Bangladesh, Tunisia, 
care au obţinut mai multe voturi decit America, Germania sau 
Franţa. Congresul are nevoie de eforturile financiare ale acestor 
ţări care doresc să intre in marea familie teatrală a lumii. Tunisia 
s-a oferit să deschidă o Academie care să formeze permanent -
Universitatea Naţiunilor - pe care o va subvenţiona din bugetul de 
stat. 

- Insuccesul in alegeri a fost compensat de succesul 
propunerilor. 

- Am făcut două propuneri: prima, care a fost şi preluată ca 
acţiune a Centrului Român a/ ITI, se va desfăşura la toamnil Este 
vorba despre o intilnire intre dramaturgi, care să incerce să 
răspundă la intrebarea de ce dramaturgii din Occident au scris 
imediat despre schimbările din Europa de Est, in timp ce aceia 
care au trăit aceste evenimente nu s-au incumetat incă. Probabil, 
cei dinăuntru aşteaptă să se limpezească. Sper că această 

dezbatere va contribui la procesul de decan tare. A doua 
propunere a fost proiectul School Art - prezentat anterior şi la 
Helsinki -, care e o modalitate a teatrului de a contribui la 
educarea copiilor abandonaţi. Vrem să-i atragem pe aceşti copii 
trişti intr-un joc teatral, nu foarte complicat, dar expresiv. În 
Bucureşti avem un centru pilot la Şcoala nr.4 din Piaţa Chibrit, 
vom prelua in curind sala. Copiii, impreună cu studenţii de la Arte 
Plastice, actori, regizori şi psihologi, vor alcătui un spaţiu propice 
in care se vor juca şi vor juca. Vrem să-i apropiem de un simţ al 
artisticului şi să incercăm să-i  ajutăm şi in formarea lor 
intelectuală. Jocul va folosi- la inceput citeva cuvinte intr-o limbă 
străină, pentru ca in cele din urmă textul să fie vorbit integral in 
acea limbă. Vrem să sporim şansele acestor copii care n-au 
părinţi gata să le plătească profesori de limbi străine. Ştiind o 
limbă străină azi, in România, poţi găsi mai uşor un loc de muncă, 
poţi avea acces la o viaţă mai bună in toate sensurile. 

- Să trecem la intilnirea de la Bucureşti. 
- Acum un an şi jumătate Uniunea Europeană a Teatre/ar a 

primit Teatrui .Bulandra" ca membru. Atunci intram in acest club 
de douăsprezece teatre stabile, subvenţionate. Giorgio Strehler, 
care este preşedintele Uniunii, reprezintă şi Piccolo Teatro. Deci, 
Uniunea adună, de la Royal Shakespeare pină la Mafii din Sankt
Petersburg, elita teatrului european. Directorii se intilnesc de 
două ori pe an pentru a discuta problemele Uniunii dintre care 
prioritară este cea a organizării festivalului anual. Anul acesta el 
se va desfăşura la Budapesta. S-au mai discutat, intr-o lungă zi 
de duminică, problemele financiare ale Uniunii; Ministerul Culturii 
din Franţa a anunţat că fondurile se injumătăţesc, se pune şi 
chestiunea sediului - s-ar putea ca Centrul să se mute in Italia. 
Am fost asiguraţi"că Festivalul de la Budapesta va beneficia de un 
sprijin substanţial din partea guvernului maghiar. A fost primit un 
nou membru: Teatrul Argentina din Roma; s-a considerat că 
Teatrul din Gdansk, care făcuse cerere de primire, nu este 
deocamdată la nivelul pretenţiilor Uniunii. S-a discutat şi despre 
activitatea de tip formativ, despre organizarea in Franţa a unei 
Şcoli a şcolilor, unde fiecare teatru să trimită trei studenţi şi un 
profesor, iar teatrele care nu au şcoli să recomande trei tineri din 
trupă. De asemenea, se va amenaja in Anglia un atelier al 
tinărului regizor. Nici problemele dramaturgiei n-au fost ocolite: 
piesele noi vor fi promovate şi vor ajunge la fiecare teatru-membru 
al Uniunii. Eu am propus ca la Festival să se facă un spectacol al 
tuturor teatre/ar: o seară de improvizaţii sau o temă comună 
tratată de fiecare colectiv in felul său. Am mai pledat pentru ca, 
după Festivalul de la Budapesta, trupele care pot, să vină şi pină 
la Timişoara, poate Şi pină la Bucureşti. În acest sens aşteptăm 
comunicări de la Teatrul de Stat din DDsseldorf, de la domnul 
Strehler, de la regizorul Dodin, care a pus la .Mafii" spectacolul 
Gaudeamus, un spectacol excepţional, care trebuie neapărat 
văzut. 

E o intilnire la care am participat ca invitat şi ca fost director al 
Teatrului .Bulandra•, domnul Purcărete actualul director neputind 
fi de faţă. Am reprezentat, impreună cu d-1 Chiribuţă, Teatrul 
.Bulandra". 

•••••••••••• MAGDALENA BOIANGIU 
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